

[Texte]

Mr. Forrestall: I so move.

The Chairman: Right. Thank you.

Mr. Breau: If you mention three parties there has to be one from Cape Breton.

Mr. Forrestall: Right, but we are supposed to be apolitical not political. Mr. Chairman, with respect, if the Committee would give leave then I would extend that amendment to include the other amendment dealing with the per diem allowance.

The Chairman: Right. Thank you.

Motion agreed to.

The Chairman: There is one more motion—that the reasonable travelling and living expenses be paid to Mr. Drouin for his appearance before the Committee on November 24. Mr. Drouin is the Quebec Electoral Returning Officer.

Mr. Foster: I so move.

Motion agreed to.

The Chairman: Will someone move that the first report of the Subcommittee on Agenda and Procedure of the special Committee on Election Expenses, as amended, be adopted?

• 1005

Mr. Laflamme: I move that the first report of the subcommittee on Agenda and Procedure of the Special Committee on Election Expenses, as amended, be adopted.

Motion agreed to.

Mr. Forrestall: Mr. Chairman, I am just wondering if you had in mind, in terms of counsel, senior counsel—as you would understand that phrase—or simply counsel? I am sorry, perhaps that is not a fair question.

The Chairman: There may be some differences in views about the person's name. We will have discussion in the steering committee and certainly seek the views of other members as to the person it should be.

Mr. Forrestall: We just thought it might be more profitable to resign than go to work for the Committee, for a while.

The Chairman: Last Tuesday, we had Mr. Drouin. Today, we are so fortunate as to have Mr. Paltiel, a professor at Carleton University here in Ottawa. He is Acting Secretary and Research Director of the 1966 Barbeau Committee on Election Expenses and the author of the book *Political Party Financing in Canada*. I may say that I finished reading it about 1 o'clock. I found it quite interesting.

Professor Paltiel, I would ask you if you would be so kind in your opening remarks as to say a few words about yourself so that we will appreciate the extent of your involvement in this type of study. Would you proceed, please?

The course we usually follow is that you make a statement generally, on your views on the subject. At that time we do not ask questions except for a point of

[Interprétation]

M. Forrestall: Je le propose.

Le président: Bien, merci.

M. Breau: Il est indispensable qu'il y ait un représentant du Cap Breton.

M. Forrestall: Nous sommes censés être non politiques. Monsieur le président, si le Comité le permet, j'aimerais étendre la portée de l'amendement pour inclure l'autre modification concernant l'allocation de \$50 par jour.

Le président: D'accord. Merci

La motion est adoptée.

Le président: Il y aurait une autre motion à présenter concernant l'allocation à M. Drouin de frais de déplacement et de séjour pour sa comparution devant le Comité le 24 novembre. M. Drouin est l'officier rapporteur du Québec.

M. Foster: Je le propose.

Sa motion est adoptée.

Le président: Quelqu'un veut-il proposé que soit adopté, tel que modifié le premier rapport du sous-comité du programme et de la procédure du Comité spéciale sur les dépenses électorales?

M. Laflamme: Je propose que le premier rapport du sous-comité du programme et la procédure du Comité spécial sur les dépenses électorales soit adopté tel que modifié.

La motion est adoptée.

M. Forrestall: Monsieur le président, je me demande si vous songiez à un conseiller juridique supérieur dans le sens où vous entendez cette expression, ou un simple expert-conseil.

Le président: Cette situation peut être considéré de diverses façons. Nous en discuterons au Comité de direction et nous chercherons à obtenir l'opinion des autres membres quant au statut de cette personne.

M. Forrestall: Nous avons pensé qu'il vaudrait mieux démissionner, pour quelque temps, que d'aller travailler pour ce Comité.

Le président: Mardi dernier, M. Drouin a témoigné. Aujourd'hui, nous sommes heureux d'accueillir M. Paltiel, professeur à l'Université Carleton d'Ottawa. Il a été le secrétaire adjoint et en 1966 le directeur des recherches de la Commission Barbeau sur le financement des dépenses électorales et son volume *Political Party Financing in Canada* est fort intéressant.

Je vous prierais, monsieur Paltiel, de bien vouloir, au cours de votre exposé préliminaire, mentionner certains aspects de votre propre vie et dire de quelle façon vous êtes engagé dans ce genre d'étude.

D'habitude nous procédons de la façon suivante: vous faites un bref exposé sur la question, ensuite nous posons des questions sur des points que nous désirons faire élucider. Les questions sont posées après que vous avez terminé votre exposé.